
چهارشـنـبـــــه 30 آبان 1۴03
18جمادی الاولی1۴۴6 | شماره ۴36۵ 31

هنگامی که در جامعه سدهایی را جلوی پای نوجوانان قرار می دهیم، آن ها نمی توانند 

از جنسـیت خـود حـس خوبـی بگیرنـد. مثـلا بـه دخترهـا می گوینـد چـون دخـتری 

نمی توانـی بـا دوسـتت بیـرون بـروی. ایـن نوجـوان قطعـا از دخـتر بودنـش حـس بدی 

می گیـرد و بـا خـود می گویـد چـون دخـترم نمی توانـم با دوسـتم بیـرون بـروم و تفریح 

کنـم. در ایـن موقعیـت نوجـوان از جنسـیت خـودش حـس خوبـی دریافـت نمی کند و 

دخـتر سراغ لبـاس پسرانه می رود چون ممکن اسـت همان راحتـی لباس پسران حس 

خوبـی به آن دخـتر بدهد. اگـر گروه هـای کمک کننده جامعـه مانند معلـمان، مدارس،

والدین و مشـاوران هوشـمندانه عمل نکنند، انتخاب اسـتایل پسرانه توسـط دختران 

نوجـوان می توانـد پیامدهای خطرناکی داشـته باشـد. برای مثال، اگر دخـتری نتواند 

خـودش را به عنوان یـک دختر بپذیرد، در آینده ممکن اسـت در برقـراری روابط موفق 

یـا ایفای نقش مادری دچار مشـکل شـود چـون با جنسـیت خودش کنار نیامده اسـت.

بنابرایـن، گروه های تأثیرگذار بایـد به صورت یک زنجیره عمل کنند و به جای انگشـت 

اتهـام زدن، بـه نوجوانـان کمـک کننـد هویـت خـود را بـه درسـتی بپذیرنـد و بـا هویت 

خـود در جنـگ نباشـند. به ایـن ترتیـب، نوجوانـان نیازی بـه یافن شـخصیت خود در 

اسـتایل پسرانه نخواهند داشت.

+�ادداشت

من کیستم؟

مهدیه ترشـیزی؛ کارشناس ارشـد روان شناسی عمومی

مـن کیسـتم؟ چـه کارهایـی انجـام می دهـم؟ چـه احساسـاتی دارم؟ پاسـخ 

بـه ایـن سـؤالات، سـاختار ذهنـی هـر فـرد را بـه تصویـر می کشـد و هویـت او 

را مشـخص می کنـد. هویت یابـی از کودکـی آغـاز می شـود و در نوجوانـی 

بـه چالـش کشـیده می شـود و بـا تغییـرات زیسـتی، شـناختی و اجتاعـی 

نمـود پیـدا می کنـد. اگـر نوجـوان مسـیر درسـتی را بـرای حـل بحران هـا و 

چالش هـای هویتـی در ایـن دوران پیدا کنـد، فراینـد هویت یابی به درسـتی 

و در چهارچـوب منطقـی و مطابـق بـا هنجارهـا طـی می شـود.

هویـت ابعـاد مختلفـی دارد از جملـه: هویـت ملـی، هویت اجتاعـی، هویت 

دینـی، هویـت سیاسـی، هویـت جنسـی، هویـت خانوادگی و هویـت فردی.

عوامـل متفاوتـی بـر شـکل گیری هویـت نوجـوان تأثیـر می گذارنـد ماننـد:

عوامـل شـناختی، خانوادگـی، اقتصـادی، فرهنگـی، اجتاعـی، مدرسـه و 

مهم تـر از همـه رسـانه )انـواع رسـانه های مجـازی، موسـیقی و غیـره(. تأثیـر 

عوامـل رسـانه ای می توانـد به صـورت غیرمسـتقیم باشـد، ماننـد تأثیـر رفتـار 

و ظاهـر سـلبریتی ها بـر شـکل گیری هویـت نوجوانـان.

در ایـن میـان، هویـت جنسـی یـک بخـش مهـم از هویـت کلـی فـرد اسـت که 

در دخـران بیشـر از پـسران بـه چالـش کشـیده می شـود و بـه شـکل گیری 

شـخصیت و تجربه هـای زندگـی او کمـک می کنـد. فهـم و پذیـرش هویـت 

جنسـی برای سـامت روانی و اجتاعی فرد ضروری اسـت. هویت جنسـی به 

درک، احسـاس و تجربه فرد از جنسـیت خود اشـاره دارد و اینکـه چگونه خود 

را از نظـر جنسـیتی می بینـد و بـه دیگـران معرفـی می کنـد )مـرد، زن یـا...).

ایـن مفهـوم شـامل هویـت جنسـیتی )چگونگـی تجربـه و بیـان جنسـیت( 

و گرایـش جنسـی )جنسـیتی کـه فـرد بـه آن جـذب می شـود( اسـت. هویـت 

جنسـی نوجوانـان معمولا در دوره نوجوانی، حدود سـیزده تا نوزده سـالگی،

شروع بـه شـکل گیری و تثبیـت می کنـد کـه تحت تأثیـر عوامـل بیولوژیکـی،

روانـی و اجتاعی قـرار دارد و فرایندی پیچیده و پویاسـت. به ایـن دلیل پویا 

گفتـه می شـود کـه می توانـد در طـول زمـان تغییـر کنـد و تحت تأثیـر عوامـل 

مختلفـی قـرار بگیـرد. انتظـارات جامعـه از دخرهـا و پسرهـا متفاوت اسـت،

معمـولا هویـت دخرهـا درراسـتای همـکاری، مراقبـت و صمیمیـت شـکل 

می گیـرد. دخرانـی کـه بـه صـورت غیرمتعـارف لبـاس مردانـه می پوشـند 

یـا ظاهـر و رفتارهـای جنـس مخالـف را تقلیـد می کننـد، ممکـن اسـت در 

ایـن بخش دچـار بحران شـده باشـند. اگرچـه ایجاد هویت شـخصی، بسـیار 

خصوصـی بـه نظـر می رسـد، امـا بـه شـدت اجتاعـی اسـت و توسـط عوامـل 

بیرونـی و بین فـردی شـکل می گیـرد؛ از جملـه جامعـه )مقوله هایـی ماننـد 

چنـد نـژادی یـا چنـد فرهنگـی و جنسـیت ها و جنسـیت های چندگانـه(،

خانـواده و هم سـالان.

راه هـای رسـیدن بـه هویت سـالم و ثابـت در نوجوانان به این صورت اسـت که 

نوجـوان بایـد بتواند آرزوهـا، توانایی هـا، نیازهـا و محدودیت هـای خود را به 

شـکل تـازه ای متناسـب بـا انتظـارات جامعـه و خانـواده خـود سـازمان دهی 

کنـد. عـاوه بـر آن، روابـط نزدیـک، از جملـه رابطـه بـا والدیـن، خواهـر و 

بـرادر و سـایر اعضـای خانـواده نیـز نقـش اصلـی در فراینـد سـاخت هویـت 

ایفـا می کننـد. بـا نزدیـک شـدن بـه دوران نوجوانـی، هم سـالان، دوسـتان 

و هم کاسـی ها نیـز از اهمیـت بالایـی برخـوردار خواهنـد شـد و خانـواده 

بایـد بـا پذیـرش و درک شرایـط، بحران هـا و چالش هـای متعـدد نوجـوان در 

ایـن ایـام، او را تـا رسـیدن بـه شرایـط نرمـال همراهـی کنـد. همچنیـن اگـر 

روش تربیتـی والدیـن مبتنـی بـر همدلـی، درک متقابل و دادن اسـتقال به 

نوجـوان باشـد، فـرد هویـت سـازگارانه ای را کسـب خواهـد کرد.

حس کافى بیودن را به دخترانمان بدهیم

               چـه زمانـی زنـگ خطـر دختر نبودن به صدا در می آید؟
ایـن موضـوع می توانـد از سـن چهارسـالگی شروع شـود، زمانـی کـه کـودک تمایـل نـدارد با 

هم جنس هـای خـود بـازی کنـد و رفتارهـای خاصـی نشـان می دهـد کـه ممکن اسـت برای 

والدیـن نگران کننـده باشـد. امـا در مرحلـه نوجوانـی نگـران کننـده نیسـت، چـرا کـه ایـن 

تغییـرات معمـولا گـذرا هسـتند. اگـر والدیـن بـه درسـتی حایـت کننـد، ارتبـاط صمیمـی 

بـا فرزندشـان برقـرار کننـد، بـه او اجـازه دهنـد آزادانـه صحبـت کنـد حتـی اگـر حرف هایش 

مطابـق میـل خانواده نباشـد و شـنونده خوبی باشـند، ایـن تغییر رفتـار نمی تواند ترسـناک 

باشـد. بـه این ترتیـب، پذیـرش جنسـیتی بـه درسـتی صـورت می گیرد.

دهه هشتادی ها


